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رییس جمهور مسئولان مربوطه به ویژه وزیر کشور 
را مکلف کرد که نسبت به کنترل تردد افراد از مرزها 
و به خصوص مرزهای شرقی کشور نهایت دقت و 
نظارت را داشته باشند تا از ورود افراد مبتلا به کرونا 

یا مشکوک به ابتلا جلوگیری شود.
به گزارش اقتصاد آنلاین، آیت الله سیدابراهیم رییسی صبح 
دیروز در نشســت ستاد ملی مقابله با کرونا با سپاسگزاری به 
درگاه خداوند متعال برای کاهش چشمگیر آمار ابتلا و قربانیان 
ناشی از همه گیری کرونا گفت: شرایط مساعد ایجاد شده در اثر 
واکسیناسیون عمومی، این امکان را فراهم کرد که راهپیمایی 
روز قدس امسال با شور و عظمت زیادی نسبت به سال های 
گذشته برگزار شود.رییس جمهور همچنین با قدردانی از حضور 

شکوهمند مردم روزه دار کشــورمان در راهپیمایی روز قدس، 
افزود: ارزیابی ها حکایت از این دارند که با بهبود وضعیت شیوع 
کرونا در کشور و کاهش قابل توجه شاخص های مربوط به ابتلا 
این بیماری، امسال هم آمار شرکت کنندگان در مراسم شب های 

قدر و هم جمعیت راهپیمایان روز قدس افزایش داشته است.
رییسی در ادامه با تاکید بر اینکه رعایت دقیق شیوه نامه های 
بهداشتی همچنان ضروری و لازم است، اظهار داشت: بهبود 
شرایط بهداشتی نباید باعث شــود رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی برابر شیوع کرونا کاهش یابد. رعایت این دستورالعمل ها 
در مدارس، وســایل حمل ونقل عمومی، مراکز خرید و نیز در 
مراســم و مناســبات دینی و ملی و هر محل تجمع دیگری 

ضرورت دارد.

رییس جمهور مســوولان مربوطه به ویژه در وزیر کشور را 
مکلف کرد که نسبت به کنترل تردد افراد از مرزها و به خصوص 
مرزهای شرقی کشور نهایت دقت و نظارت را به عمل بیاورند تا 

از ورود افراد مبتلا به کرونا یا مشکوک به ابتلا جلوگیری شود.
رییسی همچنین به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
دستور داد با توجه به تخصیص یک میلیارد دلار ارز واردات دارو 
و تصمیم اتخاذ شــده برای تداوم تامین منابع لازم این حوزه، 
نسبت به نظارت بر تامین اقلام دارویی مختلف و نیز کنترل 
دقیق قیمت ها اقدامات لازم را به عمل آورد. در جلسه دیروز ستاد 
ملی مقابله با کرونا مصوب شد که همه افراد بالای ۷۰سال و نیز 
افراد دارای نقص سیستم ایمنی یا دارای بیماری های زمینه ای ۱ 

نوبت واکسن کرونا در سال ۱۴۰۱ دریافت کنند.

در نشست ستاد ملی مقابله با کرونا؛

رییسی: وزیر کشور مکلف به کنترل تردد مرزهای شرقی کشور است

شــکوری، رئیس انجمن مس ایران گفت: درحالی که هر روز 
قیمت جهانی مس بــالا می رود، تنها نیم درصد از ذخایر این 
فلز در ایران استخراج می شود و ظرفیتی بالغ بر ۱۰ میلیارد دلار 

نهفته باقی می ماند.
هر چند بیش از ۱۷ میلیارد تن ماده معدنی در کشور کشف شده است اما در 
حال حاضر تنها ۷ درصد از اکتشافات انجام شده متعلق به کانی مس است. این 
درحالی اســت که بر اساس برآوردهای انجام شده ایران در رتبه پنجم ذخایر 
معدنی و با داشتن بیش از ۵ درصد از ذخایر مس دنیا قرار دارد. همچنین در تولید 

مس تصفیه شده نیز دارای رتبه قابل توجه ۱۹ است.
با تمام این ظرفیت ها همچنان به گفته کارشناســان تنهــا نیم درصد از 
ظرفیت های اقتصادی اکتشافات تا صادرات مس مورد بهره برداری قرار می 
گیرد. ظرفیت اندکی که در مقابل استخراج به صورت میانگین ۱۰ درصدی 
کشورهای دیگر است. البته مساله به همین موضوع استخراج اندک محدود 
نمی شود و طی سال های اخیر به گفته کارشناسان، ایران برخی از کشورهای 
هدف برای صادرات فلزات را از دست داده و فضای فعالیت را برای رقبای خود 
همچون هند، چین و غیره بیش از گذشته باز کرده است. برای مثال ایران در 
گذشته به عنوان یکی از تامین کنندگان شرکت مس دوبی شناخته می شد اما 
اکنون هیچ سهمی در آن بازار ندارد.در این رابطه بهرام شکوری، عضو کمیسیون 
معادن و صنایع معدنی اتاق ایران و رییس انجمن مس کشور در گفت و گوی 
با بازار در خصوص ظرفیت های مغفول و از دلایل عقب نشینی ایران از مقاصد 

صادراتی خود توضیح می دهد.
 قیمت گذاری کانی مس در دنیا روندی افزایشی به خود گرفته 
است، بفرمایید این فلز در ایران در چه وضعیتی قرار دارد و به 
نظرتان در سال جاری چقدر شاهد رشد بهای این ماده اولیه به 

خصوص متاثر از قیمت های جهانی خواهیم شد؟
به هر حال قیمت های داخل کشور متاثر از قیمت های جهانی هست اما اغلب 
بهای محصولات ایرانی از قیمت های جهانی پایین تر است که بخشی از آن به 
دلیل نرخ تبدیل است که از ارز نیمایی استفاده می کند؛ این ارز نیمایی با ارز آزاد 
یک اختلاف قیمتی را دارد اما به طور طبیعی، افزایشی که در دنیا با در ارتباط با 
مس رخ می دهد به همان میزان این افزایش در داخل کشور هم اتفاق خواهد 

افتاد، فقط اختلافی که با قیمت مس جهانی داریم سر تبدیل نرخ ارز است.
 با توجه به اینکه اغلب فعالان در صنایع کشــور از افزایش 
۵۷ درصدی دستمزد ها انتقاد دارند و معتقدند هزینه های تولید 
افزایش یافته و باید به همان میزان نیز قیمت محصولات بالا 
رود، به نظرتان این اتفاق بر روی قیمت تمام شده کانی و فلز 

مس چه تاثیری می گذارد؟
به طور حتم افزایش هزینه های تولید از جمله بالا رفتن دســتمزد کارگران 
حاشیه ســود تولیدکنندگان مس در ایران را کم می کند و این اتفاق اثرگذار 
است؛ چرا که به هرحال می بینید حامل های انرژی از جمله برق و گاز افزایش 
قیمت داشته است. همچنین دستمزد ها هم افزایش یافته که در نهایت تمامی 

هزینه ها را بالا می برد.
به تازگی هم دیدیم که حمل و نقل هم تغییر می کند و قیمت ها افزایش می 

یابد که همه این اتفاقات حاشیه سود فعالان را کاهش می دهد. در کنار این 
موضوع نیز دولت تحت عنوان اینکه می خواهد بازار داخلی را تنظیم کند دست 
به تغییراتی می زند که این سیاست گذاری ها بی منطق است؛ چرا که صادرات 
بدون عرضه در بورس در تمامی فلزات از جمله فولاد، مس، روی و غیره صورت 
نمی گیرد. در تمامی این فلزات هم مازاد تولید داریم که باید صادر شود. به طور 
طبیعی عوارضی را هم وضع کرده اند که این عوارض هم بخش زیادی از سود 

فعالان را کاهش می دهد.
در حال حاضر عرضه فلز مس در بورس در چه شرایطی قرار 
دارد؟ آیا با توجه به تغییرات جهانی، شاهد تغییراتی در حوزه 

بورس فلزات هم خواهیم شد یا خیر؟
خیر، تغییر خاصی رخ نمی دهد؛ بنابراین عرضه محصولات صنایع مادر بر 
اساس برنامه ریزی قبلی صورت می گیرد و هم تولیدکنندگان محصولات را 

عرضه می کنند و هم مصرف کنندگان حضور دارند و خرید ادامه دارد.
این فرمول قیمت مس نیز متوســط ال ام ای است که بر اساس ارز نیمایی 
تعیین می شود. اما به طور شفاف بر اساس فرمولی که اشاره کردم قیمت ها 

تعیین می شود و با نوسان قیمتی کمتر از ۵ درصد قیمت تعیین می شود.
در حال حاضر واردات مس با توجه به ذخایر و تولیدات داخلی به 
چه شکلی است؟ آیا اکنون مس کاتد هم به کشور وارد می شود؟
در حال حاضر مازاد بر نیاز داخلی تولید داریم و نزدیک به ۵۰ درصد محصولات 
تولیدی را صادر می کنیم. بر این اساس باید صنایع پایین دستی را حمایت کنیم 
که آن صنایع پایین دستی توسعه یابند تا میزان صادرات را به حداقل برسانیم و 

بخش عمده تولیدات در داخل کشور مورد مصرف قرار بگیرد.
در خصوص بخش دوم سوال تان نیز واردات کاتد مس به طور کلی نداریم 
اما واردات کنسانتره انجام می شود به لحاظ اینکه ظرفیت تبدیل کنسانتره به 
کاتد مس را داریم و می توانیم از ظرفیت خالی کارخانه هایمان استفاده کنیم. 
همچنین مس درحال حاضر ظرفیت های خالی دارد و خیلی از معادن کوچک 
و متوسط تولید کنسانتره را دارند و به شرکت های دیگر محصولات شان را 

می فروشند.
 با توجه به افزایش قیمت جهانی مس و ظرفیت غنی ذخایر 
کشور به نظرتان امسال قرار است چقدر تولید مس افزایش 
یابد؟ همچنین درحال حاضر حجم تولید و عرضه مس ایران به 

بازار در سال چقدر است؟

در دنیا عرف این است که به طور متوسط بخشی از ذخایر شان را استخراج می 
کنند و به طور طبیعی در چرخه زنجیره تبدیل به کالاهای ارزش افزوده بالاتر 
مثل کاتد مس، مفتول و سایر این محصولات تبدیل می کنند. اما متاسفانه این 
اتفاق در ایران زیر نیم درصد اتفاق میفتد. بعضی از کشورها نیز بالای ۱۰ درصد 
از ذخایر شان را استخراج می کنند.با این تفاسیر به نظر می رسد که باید به این 
سمت و سو برویم که حجم استخراج و صادرات را به طور معناداری افزایش 
دهیم. با توجه به آینده مس به خصوص در ارتباط با حذف سوخت های فسیلی 
و رو آوردن به انرژی های پاک، الکتریکی و برقی به طور طبیعی میزان مصرف 
برخی از کانی ها مثل مس افزایش پیدا خواهد کرد؛ در نتیجه تقاضای مس 
بالاتــر خواهد رفت و این موضوع می طلبد که از امروز ظرفیت تولید مس را 

افزایش دهیم و ارز آوری مس می تواند تا ۱۰ میلیارد دلار افزایش یابد.
برای افزایش درآمدهای ارزی حاصل از صادرات مس باید چه 
اقداماتی انجام داد تا حجم استخراج معادن از نیم درصد فراتر 

رود و بتوانیم سهمی در بازار جهانی داشته باشیم؟
افزایش درآمدهای ارزی مشروط بر این است که حمایت های کافی صورت 
بگیرد تا بتوانیم ظرفیت استخراج و تولید را افزایش دهیم. با این حال به رغم نام 
گذاری هایی که مقام معظم رهبری برای هر سال می کنند متاسفانه مسئولان 
در این راستا اقدامی نمی کنند و گاهی حتی می بینیم برخی از سیاست گذاری ها 
در جهت معکوس است. بنابراین به جای مانع زدایی حتی موانع بیشتری را ایجاد 
می کنند و پشتیبانی کمتری صورت می گیرد.همین عوارضی که وضع کردن 
برای صادرات مس، مانع بزرگی برای فعالان این حوزه ایجاد کرده است. ابتدا 
می گذاشتند مس را بفروشند، بعد به فکر درآمدهای دولت می بودند. زمانی که 
کرونا بود و قیمت ها افت کرد مگر دولت به این ها کمکی کرد؟ اما امروز که 
قیمت های جهانی بالاتر می رود و سود جهانی بالاتر افزایش می یابد دولت 
می آید و خودش را در افزایش سود شریک می داند! این رفتار منطقی نمی آید.

 در حال حاضر ظرفیت نهفته ارز آوری از صادرات مس چقدر 
برآورد می شود؟

مس سالانه ۱۰ میلیارد دلار ظرفیت ارز آوری دارد اما مشروط بر اینکه هم 
بتوانیم میزان استخراج بالا ببریم و هم تولید کاتد مس را در داخل کشور افزایش 
دهیم. اگر بتوانیم یک میلیون تن کاتد مس در کشور تولید کنیم، به طور طبیعی 
مــی توان با این افزایش قیمت ها که برای مس صورت می گیرد ســالانه 

۱۰ میلیارد دلار درآمد ارزی برای کشور ایجاد کرد.
 اشاره کردید که بخش مهمی از ظرفیت معادن مس کشور 
مغفول مانده، بفرمایید در حال حاضر تولید کاتد مس در سال 

چقدر است؟
در حال حاضر ۲۸۰ هزار تن کاتد مس در هر سال تولید می شود.

 بــه عنوان رئیس انجمن مس ایــران بفرمایید برای اینکه 
ظرفیت های خالی استخراج مس تکمیل شود باید چه اقداماتی 

انجام شود؟
به طور طبیعی باید حجم سرمایه گذاری در این حوزه افزایش یابد. همچنین باید 
رغبت ایجاد کنیم که صاحبان سرمایه به این حوزه ورود پیدا کنند. این مجموعه 
کارهایی است که باید توسط دولت ها انجام بگیرد. چه سرمایه گذار هایی که در 

داخل کشور هستند و هم سرمایه گذاران خارجی اگر بستر آماده شود و مناسبات 
مان با دنیا اصلاح شود می توانند حجم سالانه استخراج را افزایش دهند.به هر 
حال این ظرفیت ذخایر مس ارزشــمند برای کشور وجود دارد که می توانیم 
تولید را افزایش دهیم اما به طور طبیعی نیاز داریم که سرمایه گذاری در حوزه 
اکتشاف های جدیدی را افزایش دهیم. هر روز یک معدن مس به ذخایر کشور 
اضافه می شود و خود ذخایر ملی مس ایران ذخایر کشور را با توجه به اکتشافاتی 

که انجام داده افزایش داده است.
در حال حاضر معدنی در سیستان و بلوچستان داریم که در مدار تولید می آید 
و به طور کلی با اکتشافاتی معدنی مس که صورت می گیرد و این اکتشافات 
توسعه یابد و سرمایه گذاری که در این حوزه صورت می گیرد می توانیم حجم 
ذخایر کشف شده و آماده بهره برداری را بیشتر کنیم. همچنین باید به این سمت 
برویم که میزان استخراج از این ذخایر معدنی آماده بهره برداری را افزایش دهیم. 
همچنین به دنبال آن نیز ظرفیت خالی کارخانه های تولید کاتد مس را پر کنیم 
تا بتوانیم مجموعه فعالیت های ذوب را هم توسعه دهیم تا بتوانیم ظرفیت تولید 
یک میلیون تن کاتد مس در داخل کشور را ایجاد کنیم.همین اقدامات را باید 
برای صنایع پایین دستی هم انجام دهیم. برای صنایع سیم و کابل،   مفتول های 
مسی و صنایعی که می توانند مس در آن ها به کار برود که شامل تولید خودرو، 
لوازم خانگی و غیره می شود را باید افزایش دهیم تا ارزش افزوده این بخش 

بیشتر نصیب کشور خودمان شود.
 از بحث ظرفیت های معادن مس کشور که بگذریم بفرمایید 
امسال صنعت مس با چه چالش هایی مواجه است و باید برای 

رفع آن چه کرد؟
اولین چالشی که تمام بخش معدن را متاثر می کند این است که قانون معادن 
اجرا نمی شود. یک سلسله گزارش هایی را در قالب خبر دیده ام که منتشر می 
شود و قوانینی است که اجرا نمی شود یا ترک فعل هایی است که توسط دولت 
ها انجام می گیرد. برای مثال برای پروانه های بهره برداری معادن وثیقه قبول 

نمی کنند که افراد بتوانند از تسهیلات بهره ببرند.
این موضوع عامل بازدارنده ای است که فعالان نمی توانند اقدام به سرمایه 
گذاری کنند و باید به طور طبیعی بروند از ظرفیت های بانکی استفاده کنند اما 
پروانه بهره برداری معدن را به رغم اینکه در قانون توسط رئیس جمهور، معاون 
پارلمانی و حقوقی اش تایید شده است بانک ها قبول نمی کنند و در نهایت 

وثیقه ملک می خواهند.
در نهایت فعال معدنی که تمام ســرمایه اش را در معدن و در قالب ذخیره و 
ماشین آلات است چه طور باید بتواند ملک وثیقه بذارد؟ مگر انبوه ساز است؟ 
به طور طبیعی نمی تواند از این تسهیلات بهره ببرد. یا نحوه هزینه کرد حقوق 
دولتی است که به طور قانونی اجرا نمی شود. همچنین پنجره واحد است که 
رعایت نمی شود.نرم افزار حقوق دولتی است که آن هم اجرا نمی شود. هزینه 
ای است که باید مازاد بر حقوق دولتی برای معادن تحمیل نکنند که می کنند. 
یعنی خیلی از این ترک فعل هایی که توسط دولت ها انجام می گیرد اما متاسفانه 
هیچ کسی به این موضوع ورود نمی کند. به خصوص مجلسی که قانون گذار 
است اما یکی از وظایف دیگرش نظارت بر اجرای قانون ها است که متاسفانه 

مجلس این بخش دوم را کوتاهی می کند.

در قضیه مدیریت ارز ترجیحی هم چوب را 
خورده ایم، هم پیاز را

یک نماینده مجلس بیان کرد:در قضیه مدیریت ارز ترجیحی زمینه هم چوب 
را خورده ایم، هم پیاز را و همه را به دارو اختصاص دادیم.

به گزارش ایلنا، مصطفی طاهری در نشســت  دیــروز مجلس در تذکری گفت: جمعی از 
نمایندگان در راستای شفافیت آرا سامانه ای ایجاد کردند و آرای خود را در آن ارائه می کنند، از 
سایر نمایندگان دعوت می کنم به این جمع بپیوندند و با ارائه آرای خود در راستای شفافیت اقدام 
کنند.نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس ضمن انتقاد از مدیریت در زمینه ارز ترجیحی دارو، 
بیان کرد: در این زمینه هم چوب را خورده ایم، هم پیاز را، قرار بود ارز ترجیحی هدفمند و داروها 
با نسخه الکترونیکی ارائه شود اما به دلیل مدیریت بد تلاطمی در بازار دارو ایجاد شد و در نهایت 
کل ارز ترجیحی سال گذشته به دارو اختصاص داده شد.وی ادامه داد: در سفر رئیس جمهور به 
زنجان قول اصلاح مسیر حوزه انتخابیه داده شده اما با وجود اخذ مجوزها و نامه نگاری ها کار 
روی زمین مانده است. این نماینده مجلس هشدار داد در تابستان امسال و سال آینده زنجان با 

کمبود آب شرب مواجه است و باید کم کاری ها در این زمینه برطرف شود.

الکاظمی: تفاهم میان تهران و ریاض نزدیک است
نخست وزیر عراق با اشاره به اینکه گشایش واقعی در روابط میان کشورهای 
منطقه به وجود آمده است تاکید کرد: مطمئن هستیم که توافق میان ایران و 

عربستان نزدیک است.
به گزارش ایسنا، مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق در گفت وگو با نشریه الصباح در پاسخ 
به ســوالی درخصوص تحولات گفت وگوهای تهران و ریاض و اینکه آیا این مذاکرات ادامه 
خواهد داشت، گفت: عراق در تحقق تفاهمات میان کشورهای منطقه و تحقق ثبات منطقه ای 
منافع مستقیم دارد.وی تاکید کرد: ما به دلیل اینکه روابط خوبی با دو کشور و طرف های مختلف 
منطقه ای و بین المللی داریم، توانستیم که فضای گفت وگوهای مثبتی در خاک عراق ایجاد 

کنیم که بسیاری از آن ها اعلام نشده است.
الکاظمی در ادامه خاطرنشــان کرد: برادرانمان در عربستان و جمهوری اسلامی در پرونده 
مذاکرات با مسئولیت بالا و براساس نیازهای کنونی منطقه تعامل می کنند و ما مطمئن هستیم 
که ان شاءالله تفاهم نزدیک است و گشایش واقعی و گسترده ای در روابط تمام کشورهای 
منطقه به وجود خواهد آمد.نخست وزیر عراق همچنین گفت، این باور بوجود آمده است که نگاه 
ها به منطقه باید به صورت منافع متقابل باشد و برای ایجاد اقتصاد خوب و رسیدن به پیشرفت 

های جهانی ابتدا باید مشکلات و بحران های منطقه حل شود.
به گزارش ایسنا، فواد حسین، وزیر خارجه عراق اخیرا در گفت وگو با شبکه الجزیره گفت که 

دیدار اخیر ایران و عربستان در بغداد در سطح امنیتی و با حضور مقامات بلندپایه برگزار شد.
وی گفت: دو طرف سعودی و ایرانی بر سر یک یادداشت تفاهم ۱۰ بندی به توافق رسیدند. 
آن ها توافق کردند که دور بعدی مذاکرات در سطح دیپلماتیک برگزار شود. در این مذاکرات به 
موضوع تداوم آتش بس در یمن پرداخته شد.فواد حسین پیش از این نیز گفته بود: دور پنجم 
مذاکرات میان ریاض و تهران در بغداد در فضای مثبتی برگزار شــد. بغداد میزبان دور ششم 
مذاکرات ایرانی- سعودی نیز خواهد بود.وی همچنین تاکید کرده بود که عراق تمام تلاش 
های خود را به کار خواهد گرفت تا فرصت مناسب برای ایجاد تفاهم میان ایران و عربستان 
را فراهم کند.پیش تر یک منبع عراقی اعلام کرده بود که در نشست دو هیات امنیتی ایران 
و عربستان در بغداد مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق و معاون مشاور امنیت ملی ایران 
و رئیس سرویس اطلاعات عربستان حضور داشتند.وی گفت: دو طرف در این نشست توافق 
کردند که به نشست های امنیتی پایان دهند و به مذاکرات دیپلماتیک منتقل شوند. انتظار می 
رود که دور ششم مذاکرات نیز در خاک عراق برگزار شود. فضای نشست مثبت بود و دو طرف 
در خصوص برخی نقاط برای ایجاد فضای آرام میان تهران و ریاض به توافق رسیدند. نشست 
ایرانی -سعودی چند ساعات به طول انجامید و هیات ایرانی زیارت مذهبی نیز داشت اما هیات 

سعودی دیرتر از آن ها بغداد را ترک کرد.

گرانی خودرو قابل تحمل نیست
نماینده مردم ساری در مجلس شورای اســلامی گفت: گرانی خودرو باعث 
گله مندی مردم شده و مجلس باید در این زمینه نظارت های خود را افزایش دهد.

به گزارش مهر، علی بابایی کارنامی در جلسه دیروز مجلس طی تذکری اظهار داشت: متأسفانه 
شاهد افزایش شدید قیمت خودرو هســتیم و وزیر صنعت، معدن و تجارت باید در این باره 
پاسخگو باشد.وی بیان کرد: مجلس هم باید در این زمینه نظارت داشته باشد، مردم از گرانی 
خودرو گله مند هستند و مطالبه آنان این است که مجلس به وضعیت افسارگسیخته بازار خودرو 
ورود کند.نماینده مردم ساری در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: میزان افزایش حقوق 
کارگران حدود ۵۷ درصد بوده اما قیمت ها به شدت افزایش یافته است. گرانی خودرو قابل تحمل 
نیست و متأسفانه این گرانی تأثیرات منفی خود را روی کالاهای اساسی و سفره مردم گذاشته 
است. رئیس فراکسیون کارگری مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: حتماً باید این موضوع 
یعنی نظارت بر بازار خودرو در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار گیرد و دولت انقلابی هم 

باید یک برنامه ریزی کامل و مدون برای رفع این مشکل داشته باشد.

فرصت ۳ ماهه به دارندگان ۱۰ هزار یورو ارز خانگی 
بفروشید یا در بانک پس انداز کنید

مدیرکل سیاســت ها و مقررات ارزی بانک مرکزی با تشریح دستورالعمل 
جدیــد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: دارندگان ارز بالاتر از ۱۰ هزار یورو 
و معادل آن از امروز با ابلاغ قانون جدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز ســه ماه 
فرصت دارند که اگر سند معتبر خرید از بانک ها و صرافی های مجاز در این 

خصوص ندارند، این ارز ها را به صرافی های مجاز بفروشند.
به گزارش ایلنا از بانک مرکزی، مدیرکل سیاست ها و مقررات ارزی بانک مرکزی با تشریح 
دستورالعمل جدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: دارندگان ارز بالاتر از ۱۰ هزار یورو و معادل 
آن از امروز با ابلاغ قانون جدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز ســه ماه فرصت دارند که اگر سند 
معتبر خرید از بانک ها و صرافی های مجاز در این خصوص ندارند، این ارز ها را به صرافی های 
مجاز بفروشند.مرتضی ستاک افزود:همچنین می توانند آن را در اختیار بانک ها قرار دهند و با 
افتتاح حساب سپرده گذاری و سود دریافت کنند. بانک ها نیز مجاز هستند که هرگاه مردم مبالغ 
ارزی خود را بخواهند، عینا در اختیار سپرده گذاران قرار دهند.این مقام مسئول بانک مرکزی، در 
خصوص میزان مجاز خروج ارز از کشور نیز گفت: در مورد خروج ارز از طریق پروازهای هوایی 
حداکثر تا ۵ هزار یورو و از طریق زمینی تا ۲ هزار یورو و معادل آن بدون اظهار حین ورود افراد 
می توانند ارز را خارج کنند همچنین به هنگام ورود به کشور، اگر مسافری میزان ارز را اظهار 
کرده باشد ولو اینکه بالای ۱۰ هزار یورو باشد همان میزان را می تواند از کشور خارج کند.ستاک 
در پاسخ به این سوال که یکی از مواردی که در بازار ارز داریم بحث معاملات فردایی است آیا در 
اصلاح قانون مبارزه با قاچاق با کالا و ارز معاملات آتی ارزی مشروعیت دارد یا خیر؟ توضیح داد: 
در بند »ت« ماده )۲( مصادیق قاچاق کالا و ارز در قانون جدید این موضوع به تشریح بیان و در 
هشت بند و ۹ تبصره جایگزین بند »پ« قبلی شده است.وی ادامه داد: در این بند به صراحت 
معاملات فردایی که هیچگونه ارزی مبادله نمی شود و صرفا مابه التفاوت آن در کاغذ محاسبه 
می شود، قاچاق تلقی شده است.مدیرکل سیاست ها و مقررات ارزی بانک مرکزی در رابطه با 
تعیین تکلیف فردی که در داخل کشور با ریال ارزی خریداری کرده و در آن طرف مرزها دلار یا 
ارز دیگری از طرف حساب خود دریافت می کند، گفت: در بندهای »الف« و »ب« دستورالعمل 
جدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز اشاره شده است که ورود ارز به کشور و خروج آن خارج از ضوابط 
شورای پول و اعتبار مصداق قاچاق ارز تلقی می شود.ستاک ادامه داد: در رابطه با انجام معامله 
ارزی در بند پ نیز اشاره شده که به محض اینکه یکی از طرفین معامله ارز اعم از بانک، موسسه 
اعتباری و یا صرافی نباشد هر گونه خرید، فروش، حواله، معاوضه و یا صلح مصداق قاچاق ارز 
تلقی می شود اما باید توجه داشت که بر اساس این قانون وارد کنندگان و صادرکنندگان که در 
سامانه های سنا و یا نیما طبق چارچوبی که بانک مرکزی تعیین کرده معامله کنند و حتی معامله 
کنندگان بورس مشمول این بند نمی شوند.وی اظهار کرد: در بند »ث« ماده ۲  قانون جدید در 
رابطه با خدمات حواله ای داخل و خارج هم آمده است که باید توسط خدمات ارزی، کارگزاران 
و صرافان مجاز و دارای مجوز انجام شود و افرادی که غیر از این ضوابط عمل کنند، مصداق 
قاچاق ارز تلقی می شود.به گفته وی در قانون جدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز ضوابط متنوعی 
برای کالا و خدمات ، حواله واردات کالا، شرکت های تولیدی یا تجاری در نظر گرفته شده است.
مدیرکل سیاست ها و مقررات ارزی بانک مرکزی خاطرنشان کرد: بانک مرکزی ذیل تبصره 
چهار ماده )۲( مکلف شده که فهرست صرافی های مجاز از سایر صرافی های غیرمجاز را در 
روزنامه های رسمی کشور و درگاه اینترنتی بانک مرکزی منتشر کند و هر تغییرات را به اطلاع 
عموم برساند.ستاک افزود: در مورد تبصره )6( برگشت ارز صادرات نیز اگر افراد به تعهدات خود 
عمل نکنند علاوه بر اینکه مکلف به اجرای تعهدات می شوند باید یک پنجم موضوع تخلف را 
جریمه دهند و مشمول مصادیق محکومیت های ماده 6۹ مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز شامل 
تعلیق کارت بازرگانی و ملوانی خواهند شــد و سه ماه بعد از صدور حکم معادل ارزش ریالی 

تعهدات باید به بالاترین نرخ در زمان صدور حکم جریمه پرداخت کنند.

اخبار کوتاه 
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سخنگوی دولت تاکید کرد: در خصوص 
آرد حــوزه صنف و صنعت کــه مجزا از 
نان است به دلیل آن که تخلفاتی اتفاق 
می افتاد، قاچاق های معکوسی در حوزه آرد 
می شود و برای جلوگیری از این قاچاق ها 
و خروج آرد از مرزهای کشور یا مصارف 
دیگری که اتفــاق می افتد، اصلاح نظام 
پرداخت یارانه ها در این حوزه شروع شده 

است.
به گزارش ایلنا، علی بهادری جهرمی در خصوص افزایش قیمت دارو و کمیاب 
بودن برخی داروها که این روزها مطرح می شود، گفت: در حوزه دارو هیچ افزایش 
قیمتی صورت نگرفته به دلیل آن که کمیسیون مربوطه باید مجوز لازم در این 
خصوص را صادر کند که ما مجوزی برای افزایش قیمت دارو نداریم. سخنگوی 
دولت خاطرنشان کرد: درباره مسئله تامین ارز مورد نیاز برای دارو هم باید بگویم 
به میزان یک میلیارد دلار ارز ترجیحی در اختیار وزارت بهداشت قرار گرفته و دارو 

تا حدود زیادی تامین شده است و مشکلی از این حیث نخواهیم داشت.
وی تاکیــد کرد: منابع لازم برای تامین دارو برای ســال جــاری در بودجه 

پیش بینی شده است و باتوجه به اینکه سلامت جز 
اولویت های دولت است، اگر هرگونه منابع دیگری 

هم نیاز باشد، دولت تامین خواهد کرد.
بهادری جهرمی افزود: حال ممکن است شیوه 
تخصیــص یارانه با اصلاحات صــورت گیرد اما 
قیمت هــای کنونی که از جیب مــردم پرداخت 

می شود، تفاوتی نخواهد کرد. 
وی درباره افزایش قیمت آرد و چندین برابر شدن 
قیمت آن در بازار گفت: در مورد قیمت آرد مطابق 
قانون بودجه ۱۴۰۱ باید نظام پرداخت یارانه تغییر کند؛ البته این تغییر برای آردی 
که در اختیار  نانوایی ها قرار می گیرد نیست و آردی که برای نان مردم در اختیار 
نانوایی قرار می گیرد به همان شیوه سابق در حال ارائه است و در این حوزه هم ما 

به زودی یک طرح آزمایشی در استان زنجان اجرا خواهیم کرد. 
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: در حوزه صنف و صنعت که مجزا از نان است 
به دلیل آن که تخلفاتی اتفاق می افتاد، قاچاق های معکوسی در حوزه آرد می شود 
برای جلوگیری از این قاچاق ها و خروج آرد از مرزهای کشور یا مصارف دیگری 

که اتفاق می افتد، اصلاح نظام پرداخت یارانه ها در آن حوزه شروع شده است.

مرحله ســی ام یارانه معیشتی ساعت 
۲۴  دیروز )شنبه( به حساب سرپرستان 
خانوار واریز می شود ولی باز هم خبری از 
یارانه جدید نیست؛ این یارانه مشروط به 
تامین منابعی است که از محل حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی روی آن حساب شده بود.

به گزارش ایســنا، روزهای پایانی آذرماه ۱۴۰۰، 
معاون اقتصادی رئیس جمهــور از پرداخت یارانه 
جدید در اوایل دی ماه خبر داد؛ محســن رضایی 

گفت که با این یارانه، مبلغ پرداختی برای خانوارها می تواند تا ۸۰۰ هزار تومان 
برسد. بررسی جزئیات بیشتر از این طرح نشان داد  دولت در نظر دارد  پرداخت 
برای 6۰ میلیون دریافت کننده کمک معیشتی را افزایش دهد؛ به طوری که برای 
۳۰ میلیون نفر ۹۰ هزار تومان و ۳۰ میلیون نفر دیگر تا ۱۲6 هزار تومان مبلغ 
اضافه کند. با این حال چندماه گذشت و در حالی با وعده دولت، این انتظار برای 

یارانه بگیران ایجاد شد که یارانه دریافتی افزایش یابد که این اتفاق نیفتاد.
این در حالی اســت که پرداخت یارانه جدید نیاز به تامین منابع دارد که دولت 
اعلام کرده بود آن را با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و ایجاد منابع جدید پرداخت خواهد 

کرد. موضوع  اینجاست که در سال گذشته حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی انجام نشده بود که منبعی ایجاد 
و از محل آن یارانه جدید پرداخت شود، در بودجه 
امسال نیز مجوز حذف ارز ترجیحی صادر شده ولی 
هنوز دولت برنامه خود جهت حذف و نحوه صرف 
مصارف و سیاســت یارانه ای خود را اعلام نکرده 
است. از پایان سال گذشته، به مناسبتهایی مانند 
پیروزی انقلاب، نوروز و ماه مبارک رمضان، ســه 
مرحله یارانه مازاد بر یارانه های مرسوم هر ماه، با 
مبلغ ۱۰۰ تا ۱۵۰ هزار تومان برای حدود ۳۲ میلیون نفر از یارانه بگیران معیشتی 
واریز شــده است که این احتمال را مطرح کرده که دولت یارانه جدید را به این 
بخش از یارانه بگیران محدود کند.بر اساس این گزارش، یارانه معیشتی که دولت 
در روز دهم اردیبهشت ماه امسال، به حساب بیش از 6۰ میلیون خانوار یارانه بگیر 
معیشتی واریز خواهد کرد، فاقد یارانه جدید بوده و همان مبلغ قبلی است که برای 
برای خانوار یک نفره ۵۵ هزار، دو نفره ۱۰۳ هزار، سه نفره ۱۳۸ هزار، چهار نفره 
۱۷۲ هزار و پنج نفره و بالاتر ۲۰۵ هزار تومان است، این یارانه از آبان ۱۳۹۸ و از 

محل مابه التفاوت افزایش قیمت بنزین پرداخت می شود.

مجوزی برای افزایش قیمت دارو صادر نشده است
بهادری جهرمی مطرح کرد؛

یارانه جدید نیامد
واریز یارانه 55 تا 205 هزار تومانی؛ 

ابراهیم رئیسی، با وجود اینکه بر دســتوری نبودن اقتصاد تاکید کرده، اما در اکثر قریب به اتفاق 
بازدیدهای خود از کارخانه  های تعطیل شده »دستور« داده است که این کارخانه  ها بازگشایی شوند. 
با این وجود در بیشتر موارد این دستورات راه به جایی نبرده اند. در این گزارش، پنج مورد از دستورات 

بی سرانجام رئیسی در مورد بازگشایی کارخانه  ها بررسی شده اند.
اقتصاد آنلاین،؛ سید ابراهیم رییسی، پیش از آغاز فعالیت خود در ساختمان پاستور و در زمانی که ریاست قوه قضاییه را بر عهده 
داشت، راهی سفرهای استانی زیادی در نقاط مختلف ایران شد و در این سفرها از چندین کارخانه تعطیل و نیمه تعطیل بازدید کرد.
رییسی که خود بارها بر این نکته که نمی توان اقتصاد را دستوری اداره کرد تاکید کرده در بازدیدهای خود از این کارخانه ها با تعیین 
ضرب العجل های فوری، دستور بهبود اوضاع آنها را صادر می کرد.با سابقه ای که از بی فرجام ماندن دستورات آقای رییس جمهوری 
سراغ داریم، پیش بینی شرایط کنونی این کارخانه ها دشوار نیست. با این وجود شاید بهتر باشد با بررسی وضعیت برخی از این 

کارخانه ها، پس از گذشت یکسال از دستورات رییسی، ببینیم این دستورات تا چه اندازه توانسته اند مفید فایده واقع شوند.
ضرب العجل دو ماهه برای پایان تعطیلی ۱۰ ساله فولاد ارومیه:ابراهیم رییسی در اسفند ماه سال ۹۹، در ابتدای 
سفر خود به آذربایجان غربی، از کارخانه تعطیل شده فولاد ارومیه بازدید کرد. این مجتمع که در سال ۱۳۸۲ تاسیس شده است، از 
سال ۹۱ به دلیل مشکلاتی از جمله ناتوانی در بازپرداخت تسهیلات، به خوابی زمستانی فرو رفت.با این وجود رییسی در بازدیدی 
که از این کارخانه داشت، دستور داد که این واحد صنعتی ظرف دو ماه در مدار تولید و اشتغال قرار گیرد.با این حال، اخباری که از 
مدیران فولاد ارومیه به گوش می رسند، حاکی از آن  است که این مجموعه، پس از گذشت یک سال از ضرب الاجل رییسی، 
همچنان در روند پیگیری پرونده های قضایی به کار می رود و در حال واگذاری مالکیت است. به گفته این مدیران، این فرآیند در 
خوش بینانه ترین حالت، 6 تا ۷ ماه به طول می انجامد و مشخص نیست که فعالیت تولیدی فولاد ارومیه از چه زمانی آغاز شود.

»نساجی مازندران« همچنان در خواب: شرکت نساجی مازندران دیگر کارخانه ای بود که رییسی در اسفند ماه ۹۹ 
از آن بازدید کرد. نساجی مازندران، که در سال ۱۳۱۳ به بهره برداری رسید، زمانی یکی از غول صنعت نساجی خاورمیانه بود. 
اما این کارخانه نیز همانند بسیاری از هم نسل های خود قربانی سوءمدیریت ها و خصوصی سازی غیراصولی شده و در مسیر 
نابودی قدم برداشت.نساجی مازندران که دارای ظرفیت اشتغال زایی برای 6 هزار نفر است و زمانی محصولات خود را به اروپا 
صادر می کرد، سال هاست با کمترین ظرفیت ممکن فعال است و عملا ورشکسته به حساب می آید.رییسی در بازدیدی که از 
این کارخانه داشت، فرصتی دو ماه و نیمه برای تعیین وضعیت مالکیت آن معین کرد و تاکید کرد که ظرف حداکثر پنج ماه، 
باید خط تولید جدید نساجی قائمشهر راه اندازی شود.پس از این سفر، نیز وعده های بسیاری از سوی دیگر مسئولان مرتبط 
و غیر مرتبط به این موضوع داده شد اما هیج یک به نتیجه نرسید تا دلخوشی کوتاه مردم قائمشهر، تنها دستاورد رییسی از 

بازدید نساجی مازندران باشد.
خودرو هایی که در »عظیم خودرو« خاک می خورند: ابراهیم رییسی در ادامه سفرهای استانی خود، در فروردین ماه 
سال ۱۴۰۰، راهی لرستان شد و در این سفر از چند کارخانه واقع در این استان بازدید کرد. کارخانه های عظیم خودروسازی، 
سیمان خرم آباد و صدر فولاد لرستان سه نمونه از این کارخانه ها بودند که رییسی در جلسه شورای اداری استان لرستان، 
دستور داد تا ظرف دو الی سه ماه، تعیین تکلیف شوند.کارخانه عظیم خودرو بروجرد که در سال ۹۵ تاسیس شده بود، در سال 
۹۷ تولید خود را آغاز کرد اما تنها دو هفته پس از ورود اولین خودرو این کارخانه به بازار، مالک کارخانه بازداشت شد و سرنوشت 

عظیم خودرو، کارگران آن و حتی مشتریانی که محصولات آن را پیش خرید کرده بودند، در هاله ای از ابهام قرار گرفت.
»سیمان خرم آباد«؛ کارخانه ای که دیگر خرم نیست: سیمان خرم آباد نیز از دیگر کارخانه هایی است که در استان 
لرستان واقع شده فعالیت آن متوقف شده است. سیمان خرم آباد در سال ۸۲ تاسیس شد و در سال ۹۳، در بین شرکت  های 
پذیرفته شده در بورس اوراق بهادار تهران قرار گرفت.با این وجود، مشکلات پی درپی سیمان خرم آباد سبب شد تا این شرکت 

رسما در شهریور ماه سال ۹۹ اعلام ورشکستگی کند و با بیش از ۴6هزار سهامدار وارد فرآیند تصفیه شود.
»صدر فولاد« غرق در بدهی: شرکت صدر فولاد نیز از دیگر شرکت های لرستان بود که به دلیل بدهی به سازمان 
مالیاتی، بانک های ملی، ملت، تجارت، کشاورزی و سپه تعطیل شده بود.مسئولان بارها وعده بازگشایی این کارخانه را دادند 
که آخرین آنها هم وعده از سرگیری فعالیت این کارخانه تا پایان سال ۱۴۰۰ بود. با این وجود همچنان تغییری در وضعیت 

آن ایجاد نشده است.
موفقیت یا موج سواری؟: پیگیری های اقتصادآنلاین برای تهیه این گزارش، به یکی از کارخانه های معروف ایرانی رسید 
که پیشتر تعطیل شده بود و به تازگی فعالیت خود را از سر گرفته است. مدیرعامل این مجموعه درباره موضوع بازگشایی مجدد 
این کارخانه اذعان کرد که این فرآیند، پیش از روی کار آمدن دولت سیزدهم آغاز شده بود اما دولت رییسی، روی این موج 
سوار شده و از آن برای تبلیغ خود و رزومه سازی استفاده کرده است.بنابراین اگر دولت، موفقیت هایی هم در این زمینه کسب 
کرده باشد، بعید نیست که این دستاوردها، تنها یک بازی رسانه ای و ماهی گرفتن از آب گل آلود کارخانه های تعطیل شده 
باشند.مواردی که ذکر شد، تنها پنج فرمان از دستورات متعدد رییسی در زمان ریاست قوه قضاییه و پس از آن، در هفت ماه 
ریاست جمهوری وی بود که به سرانجام نرسید.  شاید آقای رییس جمهور کم کم باید به این موضوع هم توجه کند که برای 
بهبود اوضاع صنعت کشور به چیزی بیشتر از دستورات غیرکارشناسی نیاز است و آن هم فراهم کردن بستر سرمایه گذاری 
است. متاسفانه دولت سیزدهم نه تنها در مسیر پیشبرد این موضوع قدم بر نمیدارد، بلکه با تصمیمات گاه و بی گاه و کارشناسی 

نشده، امنیت سرمایه گذاری را از بین می برد.

با  مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی 
تکذیب انتشار برخی اخبار مبنی بر آغاز ثبت نام 
مشمولان جدید ســهام عدالت، از مشخص 
نشدن ســازوکارهای فرآیندهای اجرایی این 
طرح خبر داد و از مشمولان خواست تا منتظر 
اطلاعیه های رســمی مراجع ذیصلاح در این 

زمینه باشند.
به گزارش اقتصادآنلایــن؛ در روزهای اخیر، تاریخ های 
متفاوتی برای ثبت نام جاماندگان ســهام عدالت از سوی 
مسئولان اعلام شده اســت. این در حالی است که هیچ 
یک از آنها، رسمی نیســت و تعداد دقیق سهامدارانی که 
واجد دریافت ســهام عدالت هستند نیز، مشخص نیست. 
بنابر آخرین آمارها، در حال حاضر حدود چهار میلیون نفر از 
افراد تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی مستحق 
دریافت ســهام عدالت هســتند، اما هنوز سهامی به آنها 
اختصاص داده نشده است. لازم به ذکر است که رزمندگان 
معســر نیز، به این گروه اضافه خواهند شد. بازنشستگان، 
کارگران فصلــی و مجموعه گروه هایی که به جاماندگان 
اضافه می شــوند، حدود چند میلیون نفر برآورد شده اند که 
مجموعه سهام عدالت هم که واگذار نشده نیز، محاسبه شده 
و باید دید که به چه میزان می شود این کار را انجام داد.هفته 
گذشته، محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی، بار دیگر با اشاره به تدوین آیین نامه 
سهام عدالت جاماندگان، از تعیین تکلیف این سهام تا پایان 
اردیبهشت ماه یا اواسط خردادماه خبر داد. این در حالی است 

که شرکت سپرده گذاری مرکزی چنین موضوعی را تکذیب 
و اعلام کرد که هنوز سازوکار و فرآیندهای اجرایی این طرح 
مشخص نشده است. به نحوی واجدین شرایط باید منتظر 
اطلاعیه های رسمی مراجع ذیصلاح در این زمینه باشند. 
همچنین حسین قربانزاده، رییس سازمان خصوصی سازی، 
بر این موضوع تاکید کرد که هنوز درمورد ثبت نام جاماندگان 
سهام عدالت هیچ چیز قطعی نشده و هر فردی که تاریخی 
برای ثبت نام سهام عدالت اعلام کرده است، باید پاسخگوی 
این موضوع باشد.سازمان خصوصی سازی همچنین با انتشار 
اطلاعیه ای، نسبت به سوءاستفاده افراد سودجو از صاحبان 
سهام عدالت هشدار داد. سازمان خصوصی در این اطلاعیه 
اعلام نموده اســت: اخیرا برخی از افراد ســودجو از طرق 
مختلف مانند پیامــک و یا کافی نت تحت عنوان ثبت نام 
ســهام عدالت اقدام به اخذ وجه از متقاضیان نموده اند. لذا 
بدینوســیله اعلام می دارد همه ایــن فراخوان ها جعلی و 
کلاهبرداری می باشد و هرگونه اقدام در خصوص تخصیص 
و توزیع سهام عدالت توسط سازمان خصوصی سازی و از 
طریق رسانه های گروهی اطلاع رسانی خواهد شد.به گفته 
عشقی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، شورای عالی 
بورس هنوز در مورد زمان معاملاتی شــدن سهام عدالت، 
تصمیم نگرفته است.  ابتدا باید آ یین  نامه اجرایی سهام عدالت 
اصلاح و تصویب شود که هنوز روند اصلاح آن تمام نشده 
است. پس از آن باید ترتیبات برگزاری مجامع شرکت های 
سرمایه گذاری استانی انجام شود، سپس شورای عالی بورس 
در مورد معاملاتی شدن سهام عدالت تصمیم گیری می کند.

موتور صنعت با دستور روشن نمی شود!
سرانجام پنج فرمان ابراهیم رییسی؛

جاماندگان سهام عدالت فعلا ثبت نام نکنند
قابل توجه مشمولان واجد شرایط؛

رئیس انجمن مس ایران مطرح کرد

غفلت ۱۰ میلیاردی ایران از ارزآوری صنعت مس؛ تنها نیم درصد از ذخایر استخراج می شود!
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